

**Francia. Forschungen zur westeuropäischen Geschichte**  
Herausgegeben vom Deutschen Historischen Institut Paris  
(Institut historique allemand)  
Band 5 (1977)

DOI: 10.11588/fr.1977.0.49030

---

#### Rechtshinweis

Bitte beachten Sie, dass das Digitalisat urheberrechtlich geschützt ist. Erlaubt ist aber das Lesen, das Ausdrucken des Textes, das Herunterladen, das Speichern der Daten auf einem eigenen Datenträger soweit die vorgenannten Handlungen ausschließlich zu privaten und nicht-kommerziellen Zwecken erfolgen. Eine darüber hinausgehende unerlaubte Verwendung, Reproduktion oder Weitergabe einzelner Inhalte oder Bilder können sowohl zivil- als auch strafrechtlich verfolgt werden.

Alfred HEIT. Elsässische Publizistik im Jahre 1848. Frankfurt/M. (Peter Lang Verlag). 1975. 592 p.

Les études de la presse régionale française deviennent de plus en plus nombreuses. Tout naturellement Alfred Heit a choisi comme sujet de thèse l'analyse des journaux dans une région où le peuple lisait encore l'allemand à un moment où il est appelé à jouer un rôle essentiel. Contrairement à la plupart des historiens alsaciens, l'auteur a préféré choisir un bref moment de l'histoire et être capable de voir l'ensemble de la production du département du Bas-Rhin. A côté de Strasbourg, la »Publizistik« alsacienne avait également d'autres centres de production importants, Colmar, Mulhouse et Belfort. Dans la presse politique, Strasbourg jouait incontestablement le rôle de capitale et étouffait dans le Bas-Rhin pratiquement toutes les tentatives de création de journaux. Alfred Heit nous donne ici une solide présentation de la presse, y compris les journaux d'affiches et religieux. Non seulement les conditions politiques et économiques de la vie de cette presse sont analysées, mais même la vie des journalistes, leur travail, etc. On ne pourra plus ignorer cette remarquable étude pour évoquer l'Alsace ou la presse de 1848.

Jean-Pierre KINTZ, Strasbourg

Bernhard MANN, Die Württemberger und die deutsche Nationalversammlung 1848/49, Düsseldorf (Droste) 1975, 453 S.

In its historiography Württemberg has long been one of the relatively underdeveloped areas of Germany. Among the three major southern states it is the one, until very recently, whose modern history has received the least attention. For obvious reasons, an extraordinary number of historians have flocked to the Bavarian archives; and for sheer quantity it would be difficult to rival the disciples of Karl Bosl who have to their credit an impressive array of well researched dissertations. Yet if that is not surprising in view of Bavaria's size and importance in Germany's national affairs, one must observe that Baden has also attracted more than passing notice from several outstanding modern historians, of which three names come quickly to mind: Wolfram Fischer, Lothar Gall, and Josef Becker. Meanwhile, Württemberg has seemingly lagged behind. But there are signs that the balance is finally being redressed with the recent appearance of capable monographs by Dieter Langewiesche, Werner Boldt, and now Bernhard Mann.

The title of Dr. Mann's book betrays much about its contents. The word »revolution« is conspicuously absent, since it is his general thesis that a revolutionary upheaval on a national scale never had a chance to succeed in 1848. He dispenses with the old clichés that the Frankfurt parliament was inept, inexperienced, and therefore in the end ineffectual. The truth is, as he convincingly argues, that a German revolution was bound to break on the rock of particularism.